
Protokół

ze wspólnego posiedzenia Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Zdrowia, Komisji 
Rewizyjnej, Komisji  Budżetu i Samorządu,  Komisji Infrastruktury i 

Drogownictwa,   Komisji Rozwoju Gospodarczego Rolnictwa i Integracji 
Europejskiej oraz Komisji Skarg, Wniosków i Petycji, które odbyło się w dniu 

15 lutego 2022 roku o godzinie 1400

w sali Sesyjnej w Urzędzie Miejskim w Kowalewie Pomorskim.
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Ad.1.Sprawy regulaminowe.
I Obecność na posiedzeniu:
stan Komisji - 14 radnych
obecnych - 14 radnych
nieobecni - 0
spóźnienie                   - J. Wypych, G. Regulski
Lista obecności stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu.

II Posiedzeniu Komisji przewodniczył:
Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Zdrowia Jerzy Koralewski.

III   Proponowany porządek posiedzenia:  

Porządek posiedzenia:
1. Sprawy regulaminowe.
2. Przyjęcie protokołu z posiedzenia komisji.
3. Informacja na temat realizacji dróg Gminnych w roku 2021.
4. Projekty uchwał i tematy informacyjne.
5. Zapytania, sprawy różne.
6. Zakończenie.

Przewodniczący  Komisji  Oświaty,  Kultury,  Sportu  i  Zdrowia  Jerzy  Koralewski  –  powitał 
wszystkie  osoby  uczestniczące  w  posiedzeniu  Komisji  oraz  przedstawił  porządek  posiedzenia 
Komisji.

Następnie  Przewodniczący  Komisji  Oświaty,  Kultury,  Sportu  i  Zdrowia  oddał  głos 
Przewodniczącemu Rady Jerzemu Orłowskiemu. 

Przewodniczący Rady Miejskiej Jerzy Orłowski – poinformował, że wpłynęło pismo od Pana 
Bartosza Bonieckiego, które według opinii Radcy Prawnego należy uznać za skargę. W związku 
z  powyższym Komisja  Skarg,  Wniosków i  Petycji,  musi  rozpatrzyć  skargę.  Zaproponował  by 
w  porządku posiedzenia Komisji  został  dodany punkt:   skarga z dnia 10 lutego 2022 roku na 
działalność Prezesa Zakładu Gospodarki Komunalnej i Mieszkaniowej Sp. z o. o. w Kowalewie 
Pomorskim.
Radni jednogłośnie przyjęli zmieniony porządek posiedzenia. 

Porządek posiedzenia:
1. Sprawy regulaminowe.
2. Skarga z dnia 10 lutego 2022 roku na działalność Prezesa Zakładu Gospodarki Komunalnej           
i Mieszkaniowej Sp. z o. o. w Kowalewie Pomorskim.
3. Przyjęcie protokołu z posiedzenia komisji.
4. Informacja na temat realizacji dróg Gminnych w roku 2021.
5. Projekty uchwał i tematy informacyjne.
6. Zapytania, sprawy różne.
7. Zakończenie.
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Ad.  2.  Skarga  z  dnia  10  lutego  2022  roku  na  działalność  Prezesa  Zakładu  Gospodarki 
Komunalnej i Mieszkaniowej Sp. z o. o. w Kowalewie Pomorskim.

Kierownik BRM Donata Pilarska – Mądry – odczytała treść pisma, która stanowi załącznik do 
protokołu.

Przewodniczący Rady Miejskiej Jerzy Orłowski – poinformował, że pismo to łączy się z obecną 
sytuacją,  jaka  ma  miejsce  na  terenie  naszej  Gminy  tj.  jakość  wody.  Podziękował  Pani  Prezes 
ZGKiM za obecność na posiedzeniu Komisji.  Poinformował,  że pismo należy potraktować jako 
skargę. Następnie poprosił, Komisję Skarg, Wniosków i Petycji o zajęcie stanowiska, by w dalszej 
części  skarga  została  przekazana  według  właściwości  do  organu,  który  nadzoruje  ZGKiM, 
tj. Radzie Nadzorczej. Następnie otworzył dyskusję na temat sprawy wody.

O godz. 1411 na posiedzenie Komisji przybyła Radna Jolanta Wypych. 

Prezes  ZGKiM  Lidia  Jankowska  –  poinformowała,  że  sytuacja  z  wodą  ustabilizowała  się. 
Codziennie monitorowane są newralgiczne przypadki. Awarie zdarzały się  na terenie miasta tj. na 
blokach  na  ul.  Fosa  Jagiellońska,  ul.  Konopnickiej  oraz  na  blokach  na  ul.  Kościuszki  oraz 
pojedyncze przypadki zdarzały się na ul. Szkolnej. Jako Prezes ustosunkuje się do Skargi, która 
będzie  analizowana  przez  Radę  Nadzorczą  Spółki.  Dodała,  że  w  treści  pisma  skarżący 
poinformował,  że  brudna woda występowała  również  na  ul.  Brodnickiej  1,  gdzie  jest  zarządcą 
wspólnoty. Wyjaśniła, że siedziba ZGKiM znajduje się w tym budynku i nie zdarzyła się sytuacja 
z brudną wodą, a mieszkańcy wspólnoty nie zgłaszali awarii. Taka sama sytuacja jest na Głównym 
Dworcu i ul. Żeromskiego, gdzie mieszkańcy wspólnoty nie zgłaszali problemów. Dodała, że co 
tydzień wykonywane są badania wody w  rejonie, który jest zasilany wodą ze stacji uzdatniania 
wody Piątkowo. Zgłoszenia mieszkańców dotyczące brudnej wody zdarzają się na terenie miasta 
i w miejscowości Pluskowęsy. W dniu wczorajszym zostało przyjęte zgłoszenie z miejscowości 
Zapluskowęsy.  W dniu  dzisiejszym pracownicy  byli  w  domu,  gdzie  zgłoszono  awarię.  W ich 
obecności mieszkanka napełniła szklankę wodą, która okazała się czystą. Uciążliwość w kwestii 
koloru i zmętnienia wody jest ogólna, potencjalny odbiorca to zauważy. Uważa, że  najważniejsze 
są testy mikrobiologiczne, czy nie rozwija się bakteria. Na szczęście żadnej bakterii w wodzie  nie 
ma.  Dodała,  że  są  zatwierdzone  punkty  poboru   próbek  wody,  zatwierdzone  przez  Inspekcję 
Sanitarną.  Posiada  wyniki  ze  stacji  uzdatniania  wody,  mikrobiologia  jest   na  poziomie,  woda 
spełnia  warunki przydatności do spożycia.  Wskaźniki fizykochemiczne,  żelazo jest na poziomie 
41  mikrogramów  na  litr,  z  czego  wartość  parametryczna,  dopuszczalna  do  spożycia  wynosi 
200 mikrogramów  na litr.  Wyjaśniła,  że  żelazo  powoduje  żółtawy  odcień  wody.  Z  hydroforni 
wychodzi  woda,  która  pozbawiona   jest  żelaza.  Poinformowała,  że  posiada  próbki  ze  Szkoły 
Podstawowej  w  Kowalewie  Pomorskim,  Miejsko  Gminnego  Ośrodka  Kultury  w  Kowalewie 
Pomorskim i Urzędu Miejskiego, gdzie przekroczona jest norma Manganu i  mętności. Aczkolwiek 
mętność nie skutkuje przekroczeniem normy Manganu. Mętność wody występuje na sieci, a nie 
hydroforni.  Zdarzają  się  sytuacje,  że  w  terenie  są  pootwierane  hydranty.  Cieknący  hydrant 
powoduje zjawisko niepożądane na wodociągu / zrywa się to co znajduje się w rurze i wychodzi 
w kranie/.  Zdarzają  się  przypadki,  że  zasuwy,  które  powinny być  otwarte  są  zamykane.  Dwie 
zasuwy zostały odnalezione w ubiegły czwartek.  W momencie gdy zasuwy zostały naprawione, 
jakość wody się poprawiła. W momencie przejęcia majątku w styczniu był przypadek, że zamarzł 
jeden z hydrantów w miejscowości  Kiełpiny,  co było przyczyną złej  jakości  wody.  Dodała,  że 
rozumie,  że  mieszkańcy  są źli  na zaistniałą  sytuację,  jednak uważa że  jakiekolwiek  pobieranie 
próbek wody przez mieszkańców i poddawanie ich badaniom, jest niemiarodajne. Badania powinny 
być  wykonywane   przez  przeszkoloną  osobę   z  laboratorium.   Pobrana   próbka  do   słoika,  nie 



- 4 -

wiadomo w jakiej  okoliczności,  daje niemiarodajny wynik. Dodała, że ma nadzieję,  że sytuacja 
zacznie się klarować. 

Radny Robert Bejgier – zapytał jak długo taki fakt będzie miał miejsce / takie pytania zadają mu 
mieszkańcy/ oraz czy Gmina  oraz ZGKiM są w stanie usunąć te awarie, by za miesiąc, dwa lub 
trzy sytuacja się nie powtórzyła. Dodał, że rozumie, że mogły to być przejściowe kłopoty. Jednak 
kłopoty  z  jakością  wody  trwają  już  półtorej  miesiąca,  a  my  nie  wiemy  co  jest  przyczyną 
i próbujemy dojść do tego jak rozwiązać problem, by jakość wody się poprawiła. Zasugerował, że 
należy  zastanowić  się  jak  rozwiązać  ten  problem  i  szybko  zareagować  by  jakość  wody  się 
poprawiła. 

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska – poinformowała, że czynności, które zostały podjęte w zeszły 
czwartek przyniosły miarodajne efekty  i jakość wody się poprawiła. Wyjaśniła, że woda krąży 
w  układzie  i  wynik  nie  będzie  od  razu  widoczny.  Co  do  zapobiegania  takim  sytuacjom,  ma 
nadzieję, że nie dojdzie już do sytuacji otwierania hydrantów, która nie wie czy jest na zasadzie 
złośliwości czy pobierania wody przez rolników, do napełniania zbiorników do oprysków. Dodała, 
że nie ma możliwości założenia plomb na hydranty, z uwagi na ich stan. 

Radny Robert Bejgier – odniósł się do osób, które działają w kierunku usuwania awarii i zapytał 
czy są to osoby przeszkolone, czy też usuwają awarię metodą prób i błędów. 

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska – odpowiedziała, że są to osoby przeszkolone, które posiadają 
wiedzę w tym kierunku. Szkolenia odbywały się od października do grudnia 2021 roku. Pracownicy 
byli szkoleni na ujęciach wód w Radominie, Szczutowie oraz Jabłonowie Pomorskim. Dodała, że 
jest  zawarta  umowa zlecenie z dodatkowym pracownikiem –  konserwatorem, który ma 15- to 
letnie  doświadczenie.  Dodała,  że  Spółka  przystąpiła  do  Stowarzyszenia  Branżowego  Izby 
Gospodarczej  Wodociągi  Polskie.  Pracownicy  będą  w  marcu  dodatkowo  szkoleni  w  tematach 
problemowych. 

Radny  Robert  Bejgier  – zapytał  czy  szkolenie  pracowników  w  ubiegłym  roku  polegało  na 
wizytacji ujęć. 

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska –  odpowiedziała, że była to kwestia teorii, praktyki i obsługi 
urządzeń. Dodała, że osoby szkolące były również na naszych obiektach, gdzie szkoliły naszych 
pracowników, na naszych urządzeniach. 

Radny Robert Bejgier – zapytał co z sytuacją, gdy zostanie zniszczony sprzęt u mieszkańców. 

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska –  odpowiedziała,  że posiadamy ubezpieczenie OC od takich 
zdarzeń. 

Radny Robert Bejgier – zapytał czy osoby, którym zniszczy się sprzęt mają bezpośrednio zgłaszać 
się do ZGKiM. 

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska –  odpowiedziała,  że tak,  następnie zostanie to zgłoszone do 
ubezpieczyciela.  Dodała,  że  nie  wie  jak  ubezpieczyciel  będzie  to  analizował,  czy  będzie 
potrzebował od ZGKiM potwierdzenia, że awaria miała miejsce na tym obszarze. 

Radny Michał Klafczyński –zapytał, czy wiadomo co jest przyczyną złej jakości wody. 
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Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że od 1 stycznia zdarzyło się 8 awarii, jeżeli 
chodzi o uszkodzenie zasuw i hydrantów, gdzie należało odkopać rurę i ją naprawić. Wyjaśnił, że 
6 awarii usunął ZUW, a 2 awarie usunęli nasi pracownicy. Awarie te mogły mieć wpływ na jakość 
wody. Dodał, że osoby trzecie odkręcały hydranty, gdy Burmistrz zaczął mówić o tym publicznie, 
nie doszło już do takiej sytuacji. Zapewnił, że hydrantów nie odkręcają mieszkańcy. Hydrant może 
przeciekać  po  zimie,  ale  sam  się  nie  rozkręcił.  Kolejno  zaczęły  dziać  się  komplikacje  przy 
zasuwach. Te które powinny być otwarte, są zamknięte i na odwrót, co powoduje krążenie wody 
w różnych  konfiguracjach na całej sieci wodociągowej oraz wzburzenie. Dodał, że wie kto to robi, 
ale nie powie o tym głośno. Jest to działanie na szkodę mieszkańców, dlatego zostały podjęte kroki 
prawne,  w  tym  kierunku.  Pracownicy  wodociągów  kowalewskich  jeżdżą  po  terenie  Gminy 
i  sprawdzają  hydranty  i  zasuwy.  Dodał,  że  do  chwili  obecnej  nie  otrzymaliśmy  żadnych  map 
z lokalizacją urządzeń wodociągowych na terenie Gminy. Posiadamy jedynie mapy z lat 90- tych 
oraz mamy możliwość korzystania z Geoportalu. W Starostwie Powiatowym, część urządzeń nie 
jest zinwentaryzowana. Dodał, że nie można mówić, że pracownicy wodociągów nie znają się na 
usuwaniu  awarii,  jedyne czego nie  zrobią  to  nie  wymienią  wodociągu,  ponieważ nie  posiadają 
odpowiedniego sprzętu oraz nie posiadają umiejętności by połączyć odcinki wodociągów. Dodał, że 
sytuacja ze złą jakością wody będzie trwała do czasu, aż się komuś znudzi psucie wody. Zauważył, 
że zła jakość wody nie  występuje na terenie całej Gminy. Generalnie zła jakość wody występuje na 
terenie miasta i w Pluskowęsach, czemu ma to służyć zostało napisane w skardze. Uważa, że zła 
jakość wody ma służyć temu by pokazać, że Prezes ZGKiM i wodociągi kowalewskie nie radzą 
sobie z przejęciem wodociągów. Poinformował, że przez ostatni miesiąc po Kowalewie chodzi na 
pieszo i czeka na reakcję mieszkańców.  Mieszkańcy jedynie spokojnie dopytują Burmistrza o to, 
kiedy zacznie lecieć czysta woda. Odbiera również telefony od mieszkańców w tej sprawie. Dodał, 
że  domyśla  się  dlaczego  tak  się  dzieje,  po  to  by  rozważyć  by  ZUW  wrócił  do  ponownego 
administrowania sieci wodno – kanalizacyjnej. Poinformował, że nie zrzucił troski o czystą wodę 
na Prezes ZGKiM, wyjaśnił, że zajmuje się tym na okrągło. Zagwarantował, że ZUW nie wróci już 
do administrowania, ponieważ za kilka miesięcy byłaby katastrofa i woda nie leciałaby w ogóle, 
z uwagi na zły stan techniczny, jaki pozostawił ZUW. Dodał, że dziwi Go takie zachowanie ZUW, 
ponieważ  została  z  nimi  podjęta  współpraca,  na  usuwanie  awarii.  Wyjaśnił,  że  zamknięte  czy 
otwarcie zasuwy nie należy traktować jako awarię. Dwóch pracowników jedzie w miejsce gdzie 
znajduje się taka zasuwa, zamyka ją lub otwiera w zależności od sytuacji,  następnie pracownicy 
zaznaczają  na  mapie  miejsce,  gdzie  ona  się  znajduje.  Na  sam  koniec  dodał,  że  granica 
przyzwoitości została przekroczona. Wójt Radomina 6 lat temu również przejął majątek wodno – 
kanalizacyjny  i  również  po  przejęciu  miał  takie  same  problemy,  jak  my  w  chwili  obecnej. 
W punktach wypisał, co po kolei będzie się działo po przejęciu majątku. Burmistrz z przykrością 
stwierdził,  że  po  kolei  odhacza  każdy  punkt.  Poinformował,  że  jutro  odbędzie  się  spotkanie 
z wójtami okolicznych Gmin, by omówić sytuację,  która dzieje się w naszej Gminie z jakością 
wody.  W  ubiegłym  tygodniu  gościł  u  siebie  Prezesa  i  Dyrektora  Technicznego  wodociągów 
z Inowrocławia, którym pokazał mapy z wodociągami. Goście na podstawie Geoportalu zwrócili 
uwagę, na rzeczy, o  których do tej pory nie pomyślano. Po tym spotkaniu podjęta została decyzja  
o rozpoczęciu czynności prawnej. Gdy będzie miał 100% pewność, że dochodzi do takich zjawisk, 
Radni zostaną poinformowani. Zapewnił, że mieszkańcy otrzymują pomoc w dostępie do czystej 
wody. Uważa, że niebawem zacznie lecieć czysta woda, a inwestycje, które zostaną poczynione 
poprawią jakość wody. Odniósł się do Izby Wodociągowej, o której wspomniała Prezes ZGKiM 
i dodał, że pracownicy zostaną tam wysłani w celu przeszkolenia, zdania egzaminu i otrzymania 
certyfikatu. Obecni pracownicy, którzy pracują na ujęciach wody nie mają problemu z przyjściem 
do pracy o każdej  porze,  a także w weekend. Są to  najcenniejsi  pracownicy w Gminie,  którzy 
posiadają wiedzę. 
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Radny Jerzy Koralewski – poinformował, że Rada przyjęła wszystkie dokumenty potrzebne do 
przejęcia  przez  Gminę  wodociągów.  Ze  strony Rady nie  ma żadnych  problemów.  Radni  mieli 
obiekcje, co do przejęcia wodociągów, zadawano pytania, mówiono o możliwości problemów na 
początku przejęcia. Jeżeli Burmistrz ma jakieś podejrzenia, to jest sabotaż. Należy zlecić Policji by 
znalazła  osoby,  które  przyczyniły  się  do  złej  jakości  wody.  Dodał,  że  brak  dokumentacji 
z  mapami,  na  których  są  zamieszczone  hydranty  i  zasuwy  na  terenie  Gminy,  wiąże  się 
z  zaniedbaniem.  Taka  dokumentacja  na  pewno  jest.  Następnie  odniósł  się  do  skargi 
i poinformował, że należy ją skierować według właściwości do Rady Nadzorczej. Zaproponował, 
by wybrać Firmę, która postawiłaby diagnozę i wskazałaby co należy zrobić. 

Radny Wojciech Małkiewicz –  poinformował, że dziwi Go fakt, że na ul. Brodnickiej leci czysta 
woda, a za płotem w blokach na ul. Kościuszki brudna.

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska – odpowiedziała, że tak właśnie jest. Dodała, że cieszy ją fakt, 
że brudna woda nie leci w firmie PLASTICA. 

Radny  Wojciech  Małkiewicz  –  poinformował,  że  najbardziej  w  tym  wszystkim  szkoda  mu 
mieszkańców.  Niewyobrażalne  dla  niego  jest  to,  że  na  sieci,  osoby  trzecie  ingerują 
w sieć i  doprowadzają  do złej jakości wody. Zastanawia się czy przejęcie wodociągów nastąpiło 
w  dobrym  momencie.  Zaskoczony  jest  faktem,  że  pracownicy  szukają  zasuw,  należało  zrobić 
ewidencję i przygotować mapy. 

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska –  odniosła się do zasuw i poinformowała, że część zasuw nie 
jest zainwentaryzowana. Podczas interwencji w Nowym Dworze, obecnych było dwoje radnych, 
którzy widzieli, że zasuwy były zerwane. Kilka miesięcy temu pytała w Starostwie Powiatowym 
o wydrukowanie map, po czym otrzymała informację, że nie ma możliwości wydrukowania map 
całej Gminy z sieciami wodociągowymi. Koszt wydrukowania takiej mapy wynosi 30 000,00 zł, 
a dane co chwile się zmieniają. Dodała, że pracują na systemie informatycznym.

Radny Marcin  Dunajski –  poinformował,  że  na  ostatnim  zebraniu  Zarządu  OSP mowa była 
o zakładaniu plomb na hydrantach. 

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski –  poinformował,  że  w  momencie  założenia  plomby  na 
hydrancie, podczas akcji gaśniczej strażacy musieliby zerwać plombę, a zaraz po zakończonej akcji 
należałoby założyć nową. Prezes ZGKiM wymyśliła inną metodę, prostszą i tańszą. 

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska –  poinformowała, że w chwili obecnej, głowice na hydrancie 
znaczone  są  farbą.  Kwestia  plombowania  nie  jest  prosta,  ponieważ  część  hydrantów  nie  ma 
możliwości przełożenia plomby. Kwestia plombowania powinna być uzgodniona ze strażą. Dodała, 
że stara się o pozyskanie środków na wymianę części  hydrantów. Jest  możliwość założenia na 
hydrant kapturka.

Radny Marcin Dunajski – poinformował, że jeżeli rolnik zauważy hydrant z zerwaną plombą, 
będzie miał obowiązek zgłoszenia tego. Dodał, że są rolnicy,  którzy korzystają z hydrantów do 
podlewania warzyw.  

Radny Piotr Strzelecki  – poinformował,  że jeżeli  ktoś nie  będzie otwierał  zasuw i nie  będzie 
otwierał hydrantów to woda będzie czysta. Uważa, że ZUW posiada mapy, tak jak Spółka Wodna, 
w której pracował. 
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Prezes ZGKiM Lidia Jankowska – poinformowała, że część dokumentacji przekazał ZUW. Część 
map sieci posiada ZGKiM, są to inwentaryzacje sieci wodociągowych.

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że to Radni zwrócili uwagę na konieczność 
zajęcia  się  wodociągami.  Wiedząc,  że  kończy  się  umowa,  Burmistrz  wystąpił  do  Prezesa 
i Wiceprezesa ZUW o rozpoczęcie negocjacji nad nową umową. Negocjacje nie doszły do skutku, 
pomimo  proponowanych  nowych  pomysłów.  W  pierwszym  etapie  negocjacji,  chciano  przejąć 
pracowników, mówiono  o okresie przejściowym, ZUW nie zgodził się na to. Przez cały ubiegły 
rok  brak  chęci  współpracy  był  przerzucany  na  Burmistrza.  W  spotkaniach  z  ZUW  Burmistrz 
zawsze  brał  udział  z  kierownictwem  Urzędu.  Podczas  jednego  ze  spotkań  zostało  podpisane 
porozumienie  dotyczące  okresu przejściowego.  W porozumieniu  wskazano daty  na  przekazanie 
dokumentów.  Burmistrz  cały  czas  słyszał  pod  swoim  adresem,  że  to  z  nim  nie  można  się 
porozumieć. Zasugerował tylko Prezesom, że nie zostanie podpisana kolejna umowa, z uwagi na to, 
że poprzednia była niekorzystna. Chodziło o to, by opłata za wodę i ścieki przekazywana była na 
nowo utworzone konto Urzędu, ZUW przedstawiałby faktury za usługi, za które Gmina by płaciła. 
Dodał, że chciał tylko przejąć kontrolę nad finansami. Na koniec dodał, że gdyby Gmina nie była 
administratorem sieci wodno – kanalizacyjnej nie otrzymałaby pieniędzy z Polskiego Ładu. 

Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jerzy  Orłowski  –  odczytał  opinię  Radcy  Prawnego,  która 
stanowi załącznik do protokołu. Następnie poprosił Przewodniczącego Komisji Skarg, Wniosków 
i Petycji o przeprowadzenie głosowania w sprawie skargi. 

Przewodniczący  Komisji  Skarg  Wniosków  i  Petycji  Ryszard  Lipiński  – poprosił 
o przegłosowanie przez członków Komisji  Skarg,  Wniosków i Petycji:  kto z Radnych jest „za” 
przekazaniem skargi do rady nadzorczej ZGKiM sp. z o. o. 
Radni 4 głosami „za”, 1 głosem „przeciw” /Hanna Kalinowska/ uznali, że skargę należy przekazać 
do Rady Nadzorczej.

Przewodniczący Rady Miejskiej Jerzy Orłowski –  dodał, że skarga zostanie przekazana do rady 
nadzorczej w formie uchwały.

Następnie  Przewodniczący  Rady  Miejskiej  Jerzy  Orłowski  przekazał  prowadzenie  Komisji 
Przewodniczącemu Komisji Oświaty, Kultury, Sportu i Zdrowia Jerzemu Koralewskiemu.

Ad.3. Przyjęcie protokołu z posiedzenia komisji.

Przewodniczący  Komisji Jerzy Koralewski  – zapytał czy są uwagi do protokołu ze wspólnego 
posiedzenia Komisji, które odbyło się 18 stycznia 2022 r. 
Nie zgłoszono uwag, wobec czego poddał pod głosowanie przyjęcie protokołu. 
Protokół ze wspólnego posiedzenia Komisji przyjęto jednogłośnie, bez uwag.

Ad.4. Informacja na temat realizacji dróg Gminnych w roku 2021. 

Zastępca Kierownika Ref.  GKiM Paulina Wiśniewska oraz Kierownik ref.  TIiGG Bożena 
Rymanowska  –   przedstawiły  materiał  dotyczący   realizacji  dróg  Gminnych  w  roku  2021  – 
materiał stanowi załącznik do protokołu.
 
Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska –  przedstawiła również informację nt. Inwestycji 
drogowych  w  2021  roku  realizowanych  wspólnie  z  Powiatem  /temat z  planu  pracy  Komisji  
Infrastruktury i Drogownictwa/ – stanowi załącznik do protokołu.
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Radny Robert Bejgier – zapytał czy tylko jedna droga wykonana w 2021 roku była dofinansowana 
z zewnętrznych środków. 

Zastępca Kierownika Ref. GKiM Paulina Wiśniewska – poinformowała, że zostały złożone trzy 
wnioski, tylko jedna droga Srebrniki - Mariany otrzymała dofinansowanie. 

Radny Robert Bejgier – zapytał o jaką drogę w Chełmoniu chodzi, która została przedstawiona 
w materiale.

Zastępca Kierownika Ref. GKiM Paulina Wiśniewska – poinformowała, że jest to droga, która 
ujęta jest w uchwale drogowej tj. droga od plebani w kierunku centrum wsi Chełmonie oraz odcinek 
drogi od drogi powiatowej Chełmonie – Chełmoniec w kierunku lasu /w kierunku tzw. Marchewki/. 
Jest to jedna droga, która składa się z dwóch odcinków. 

Przewodniczący Komisji Jerzy Koralewski – poprosił by materiały dotyczące tematów z planów 
pracy Komisji,  które przedstawiane  będą na posiedzeniu Komisji,  były przesyłane do Radnych, 
celem  zapoznania.  Ułatwi  to  przebieg  posiedzenia,  Kierownicy  nie  będą  musieli  przedstawiać 
materiału. Radni będą zadawać pytania.  Następnie zapytał czy dysponujemy informacją jakie były 
wydatki na remonty w roku 2021. Dodał, że Radny Marcin Dunajski złożył wniosek w roku 2021 
by poprawić zjazdy i wyjazdy dróg gminnych na drogi wyższego rzędu. Dzięki temu będzie można 
porównać  ile  środków  będzie  potrzebnych  na  rok  2022.  Zauważył,  że  po  zimie  na  drogach 
gminnych są dziury, a wjazdy i zjazdy nie są w najlepszym stanie. 

Zastępca  Kierownika  Ref.  GKiM  Paulina  Wiśniewska  –  poinformowała,  że  temat  dotyczy 
remontu dróg ujęty jest w planie pracy Komisji. W budżecie na 2022 rok zaplanowane na remont 
dróg jest 20 000,00 zł. Remont zjazdów i wyjazdów jest realizowany w ramach umowy powierzenia 
ZGKiM, który dysponuje kruszywem na naprawy. 

Przewodniczący Komisji Jerzy Koralewski – poprosił by taka informacja została przygotowana 
na piśmie. 

Radny Stanisław Kaznowski –  poinformował,  że  zgłaszał  już  do  Kierownika  Ref.  GKiM, że 
ul.  Drzymały  oraz  ul.  Sienkiewicza  powinny zostać  ujęte  do  kapitalnego  remontu.  Są  to  drogi 
wykonane  z  destruktu,  które  jako  pierwsze  były  utwardzane.  Warstwa  destruktu  w niektórych 
miejscach ma 0,5 metra. 

Radny Piotr Strzelecki – zgłosił, że na drodze gminnej Elzanowo – Mariany oraz drodze gminnej 
w Marianach na wiadukcie, powstały dziury w asfalcie.

1533 – 1536 –  posiedzenie Komisji opuściła Radna Jolanta Wypych.

Radny Marcin  Dunajski  –  poinformował,  że  droga  wojewódzka  z  Kowalewa  do  Mlewa jest 
w złym stanie.

Zastępca Kierownika Ref.  GKiM Paulina Wiśniewska –  poinformowała,  że droga ta została 
zgłoszona 2 tygodnie temu do zarządcy.

Radny Marcin Dunajski – uważa, że droga ta powinna być zrobiona w trybie pilnym. 

Zastępca Kierownika Ref. GKiM Paulina Wiśniewska – poinformowała, że zgłaszała drogę do 
drogomistrza, który ma ten rejon. Otrzymała  odpowiedź, że drogi remontowane są masą na  zimno, 
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według harmonogramu. Drogi w naszej Gminie są w połowie harmonogramu, nie ma możliwości 
przyspieszenia remontu. 

Radny Michał Klafczyński – zapytał czy jest już decyzja odnośnie drogi w Chełmoniu. 

Zastępca Kierownika Ref.  GKiM Paulina Wiśniewska –  poinformowała,  że w zeszłym roku 
były wysłane dwa pisma. Jedno pismo zostało skierowane przez Radcę Prawnego w sprawie ugody 
do Sądu.  Gmina w grudniu wystąpiła z pismem do firmy o usunięcie wady drogi oraz o zapłatę  
kary. Kwota wyliczona przez biegłego wynosiła 360 000,00 zł / cena ułożenia brakującej warstwy/ 
Firma nie  wpłaciła  tych  środków.  Następnie  Gmina wystąpiła  z  kolejnym pismem o usunięcie 
wady, wyznaczony został termin z naliczeniem kar umownych. Termin wynosił 30 dni i upłynął na 
początku lutego, w chwili obecnej naliczane są kary umowne. Firma wystosowała pismo do Gminy, 
że nie zgadza się z tym, najprawdopodobniej sprawa zostanie skierowana do Sądu. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna  –  odniosła  się  do  pytania  Radnego  Roberta  Bejgier, 
w sprawie  dofinansowania  do  dróg i  poinformowała,  że   droga  Mlewo –  Mlewiec  oraz  droga 
w Piątkowie refundowane były z Rządowego  Funduszu Inwestycji Lokalnych. 

1540 – 1542 –  posiedzenie Komisji opuściła Radna Jolanta Wypych.

Ad. 5. Projekty uchwał i tematy informacyjne.

• PURM w sprawie  ustalenia    regulaminu   wynagradzania   nauczycieli   zatrudnionych 
w  szkołach 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował,  że regulamin otrzymał  pozytywną opinię 
organizacji związkowych, które go podpisały. Akceptację otrzymał również od Dyrektorów szkół. 
Rozmowy  były  prowadzone  ze  Związkiem  Nauczycielstwa  Polskiego  oraz  z  działającymi 
związkowcami Solidarności. Następnie poprosił Radę o przyjęcie tego regulaminu. 

Radny  Robert  Bejgier –  poinformował,  że  zaciągnął  opinii  Dyrektorów  oraz  osób 
zainteresowanych regulaminem, były to w większości pozytywne opinie. Następnie zgłosił, że od 
kilku lat  zgłaszał  uwagę odnośnie nagrody Burmistrza i Dyrektorów. Nie rozumie jaki sens ma 
rozgraniczanie tych nagród, skoro nagrody są z jednego funduszu. 

1542 – 1544 –  posiedzenie Komisji opuścił Radny Michał Klafczyński.

Radna  Halina  Dąbrowska –  poinformowała,  że  ranga  nagrody  Burmistrza  i  ranga  nagrody 
Dyrektora  różnią  się.  Jest  to  kwestia  prestiżu.  Nie ważne jest  czy jest  to  wypłacane  z jednego 
funduszu. Liczy się od kogo nagrodę się otrzymuje. 

Radny  Robert  Bejgier –  poinformował,  że   przekazał  tylko  informację,  którą  otrzymał  od 
pracowników, przygotowujących wnioski do nagrody Burmistrza. Wnioski te zupełnie różnią się od 
wniosków do nagrody Dyrektora. 

O godz. 1547 na posiedzenie Komisji przybył Radny Grzegorz Regulski. 

Radny Robert  Bejgier –  poinformował,  że w Szkole Podstawowej  w Kowalewie  jest  funkcja 
drugiego wychowawcy, w regulaminie nie ma słowa o takiej funkcji. Uważa, że jest to funkcja, 
która  odciąża  pierwszego  wychowawcę.  Zdaniem  Radnego  należy  zastanowić  się  nad 
wynagrodzeniem nauczyciela pełniącego funkcję drugiego wychowawcy.  
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Radna Halina Dąbrowska – uważa,  że na wychowawcy spoczywa główny obowiązek obsługi 
administracyjnej oraz pracy z rodzicem, dlatego jemu należy się dodatek funkcyjny, a nie drugiemu 
nauczycielowi. Dodała, że nauczyciele pracujący z dziećmi niepełnosprawnymi otrzymują dodatek. 

Przewodniczący Komisji Jerzy Koralewski – poinformował, że regulamin nauczycieli był długo 
wyczekiwany i uważa,  że jest bardziej  przychylny dla nauczycieli  niż poprzedni. Nauczycielom 
uzupełniającym etat w innej szkole dodatek motywacyjny przyznaje Dyrektor szkoły macierzystej. 
Zapytał skąd może on wiedzieć o nauczycielu uczącym w innej szkole. 

Radna Halina Dąbrowska – poinformowała,  że w praktyce to jest  tak, że Dyrektorzy ze sobą 
rozmawiają,  o ocenie nauczyciela, który dodatkowo uzupełnia godziny w innej szkole. 

Przewodniczący  Komisji Jerzy Koralewski  – wyjaśnił, że chodzi mu o to, że Dyrektor szkoły 
macierzystej  przyznaje  dodatek  motywacyjny,  zgodnie  z  punktem  ujętym  w  regulaminie, 
a  w rzeczywistości  nauczyciel  pracuje w innej  szkole.  Uważa,  że w regulaminie  powinien być 
zapis: „po zaciągnięciu opinii dyrektora….”.

Radna  Halina  Dąbrowska –  poinformowała,  że  nie  zgadza  się  z  tym,  ponieważ  Dyrektorzy 
rozmawiają ze sobą. 

Przewodniczący  Komisji  Jerzy  Koralewski  –  odniósł  się  do  dodatku  za  trudne  warunki 
i poinformował, że za prowadzenie zajęć rewalidacyjno – wychowawczych nauczyciele otrzymują 
20 % dodatku – nie neguje tego. Okazuje się, że jeżeli  nauczyciel  tych zajęć nie przeprowadzi 
z uwagi na chorobę dziecka, to nie otrzyma dodatku. 

Radna Jolanta Wypych – wyjaśniła, że jeżeli nauczyciel chce otrzymać dodatek musi odrobić te 
godziny. Bywa tak,  że nauczyciel  podczas nieobecności  dziecka siedzi  w szkole podczas zajęć, 
a i tak musi w późniejszym czasie odrobić te godziny. 

Przewodniczący  Komisji  Jerzy  Koralewski  –  poinformował,  że  właśnie  do  tego  zmierza, 
ponieważ  nauczyciel  musiał  się  przygotować  do  zajęć.  Następnie  poinformował,  że  zgłosił  to 
hasłowo. 

Następnie odniósł się do rozdziału 7  Wysokość i warunki przyznawania nagród dla nauczycieli.  
Zaproponował by w pkt. 9 z wnioskiem o przyznanie nagrody Burmistrza, może wystąpić, w ppkt. a) 
dyrektor szkoły po zaopiniowaniu wniosku przez radę pedagogiczną był zapis o Radzie Rodziców. 

W wyniku dyskusji na ten temat Radny Jerzy Koralewski wycofał się z propozycji by w pkt. a) 
dopisać słowo Rada Rodziców.

 Nikt z Radnych nie miał uwag do przedstawionego projektu uchwały.

• PURM w sprawie zmiany Wieloletniej Prognozy Finansowej  Gminy Kowalewo  Pomorskie 
na lata   2022-2040,

• PURM w sprawie zmiany uchwały budżetowej na rok 2022

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – omówiła projekty uchwał. 

Radny Robert Bejgier – odniósł się do punktu,  który był omawiany przed ostatnią  Sesją RM. 
Zapytał co się zmieniło od tamtego czasu, ponieważ punkty są dalej w projekcie uchwały. Dodał, że 
nie usłyszał żadnych nowych argumentów w tym temacie, które miałyby przekonać go osobiście do 
tych zmian. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – odniosła się do spotkania, które odbyło się przed 
ostatnią  Sesją  RM  w  gronie:  Radna  Halina  Dąbrowska,  Radny  Rober  Bejgier,  Radny  Jerzy 
Koralewski,  Przewodniczący  Rady  Jerzy  Orłowski,  Zastępca  Burmistrza  Ilona  Rybicka  – 
Sałatowska,   Skarbnik   Gminy   Magdalena   Górna),    które    dotyczyło    zgodności    inwestycji 



- 11 -

z  kolejnością uchwały drogowej. Poinformowała, że od ostatniego spotkania nic się nie zmieniło. 
Zmiany,  które  zostały  zaproponowane,  dotyczące  m.  in.  wykreślenia  zadania  modernizacja 
gospodarki wodnej, a wpisane w to miejsce zadania w zakresie przebudowy stacji uzdatniania wody 
w Marianach.  Wydatki  inwestycyjne  na  2022 rok  pozostają  na  tym samym poziomie.  Zmiana 
związana  jest  z  tym,  że  Gmina  planuje  złożyć  w  tym  zakresie  wniosek  o  dofinansowanie 
z Polskiego Ładu. Poinformowała, że nie chcemy czekać na rozstrzygnięcie konkursu, tylko podjąć 
działania  w  zakresie  opracowania  niezbędnej  dokumentacji.  Od  momentu  otrzymania  promesy 
wstępnej do ogłoszenia przetargu, nie może minąć więcej niż 6 miesięcy. Jest to krótki okres czasu, 
a środki które były zaplanowane w budżecie na  zadania z zakresu gospodarki wodnej, zostały teraz 
uszczegółowione i wydatkowane będą w zakresie przebudowy i modernizacji stacji w Marianach. 
O takiej możliwości informowała Pani Skarbnik przed uchwaleniem budżetu na 2022 rok. Jeżeli 
chodzi o zadania, które też były wpisane do projektu budżetu, ale tylko w zakresie opracowania 
dokumentacji projektowej na drogę w Lipienicy, Frydrychow – Otoruda, Wielkie Rychnowo, nic 
nie zostanie zmienione. Kwoty, które  zostały ujęte w budżecie na rok 2022 zostają w tej samej 
wysokości, natomiast zadania te zostaną wpisane jako zadania wieloletnie w Wieloletniej Prognozie 
Finansowej, aby zabezpieczyć źródła finansowania w kolejnych latach, na realizację. Gdy będzie 
możliwość ubiegania się o dofinansowanie tych inwestycji drogowych ze środków zewnętrznych, 
zostanie to poczynione. Dodała, że najprawdopodobniej w miesiącu lipcu, bądź sierpniu Wojewoda 
ogłosi  kolejny  nabór  wniosków na  zadania  w  ramach   RFRD (  drogi  samorządowe).  Zadanie 
w Mlecwcu też zostało rozpisane jako zadanie wieloletnie.  Zastanawia się czy nie zmienić tego 
zadania  na  kompleksowe  łączenie  z  budową  kanalizacji  sanitarnej  na  terenie  zabudowy 
mieszkaniowej  wielorodzinnej  na  terenach  PGR.  Poinformowała,  że  będzie  kolejna  trzecia  już 
edycja z Polskiego Ładu, gdzie Gmina chciałaby złożyć jeden wniosek, który obejmowałby budowę 
systemu kanalizacji i dróg w tym terenie Nie chcemy by to zadanie uciekło z budżetu, ponieważ 
będzie musiało mieć pokrycie, jeżeli chodzi o opracowanie dokumentacji projektowej. Jeżeli chodzi 
o Szewę, jest to nowo wprowadzone zadanie, na które przygotowany jest wniosek  do Polskiego 
Ładu, dla terenów PGR. Projekt ten jak najbardziej wpisuje się w założenia programu, tym bardziej, 
że jest tam obowiązujący MPZ, gdzie Gmina zobowiązała się do wybudowania drogi. Jeżeli chodzi 
o  przebudowę drogi  w Bielsku,  zadanie  to  jest  wpisane  do  Wieloletniej  Prognozy Finansowej. 
Droga ta nie zostałaby przebudowana w istniejącym pasie drogowym, lecz wybudowana na nowo, 
w celu spełnienia wszystkich parametrów, które wynikają z przepisów ustawy o drogach. Brakującą 
kwotę na opracowanie dokumentacji, Gmina chciałaby pokryć ze środków, które są przeznaczone 
na podłączenie oświetlenia solarno – hybrydowego do sieci elektroenergetycznej. Zadanie to nie 
jest wykreślone ani z budżetu tego roku, ani z Wieloletniej Prognozy Finansowej. Referat GKiM 
przekazał, że dokumentacja nie jest w całości opracowana. Po jej opracowaniu będzie wiadomo ile 
środków będzie potrzebnych na wykonanie tego zadania. Projekty do Polskiego Ładu, o których 
mówiono na poprzednich  posiedzeniach  Komisji,  są przygotowane i  wprowadzone do systemu. 
Termin  składania  wniosków  do  Ministerstwa  został  przedłużony  do  końca  lutego.  Bazując  na 
poprzednim konkursie, gdzie po wysłaniu wniosku  przed terminem, zostały wprowadzone nowe 
zasady,teraz wnioski nie zostały jeszcze wysłane. Następnie dodała, że trzy drogi, które są przyjęte 
w  uchwale  drogowej,  mają  opracowane  dokumentacje  projektowe.  Na  dniach  ma  być  podjęta 
decyzja Ministerstwa, jeżeli chodzi o dofinansowanie w ramach RFZD na ten rok. Na kolejne drogi  
będą  również  przygotowywane  dokumentacje,  jeżeli  pojawi  się  możliwość  pozyskania 
dofinansowania  wnioski  zostaną  złożone.  Są  sygnały,  że  będzie  ogłoszony  nabór  z  Programu 
Rozwoju  Obszarów Wiejskich.  Gdy będzie  możliwość  zapoznania  się  z  regulaminem,  zostanie 
sprawdzone, czy z projektów które przygotował ref. GKiM, któraś z dróg będzie kwalifikowała się 
do dofinansowania. O ile tak zostanie napisany wniosek. Dodała, że należy się przygotować do 
kolejnego, trzeciego rozdania Polskiego Ładu. 
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Radny Robert Bejgier – podziękował za przekazaną informacje, z którą Radni mogli się zapoznać. 
Następnie poinformował, że nie przekonały go te informacje, z uwagi na to, że usłyszał to samo, 
o czym było mówione na spotkaniu przed ostatnią Sesją. Dodał, że na spotkaniu poprosił o to by 
pochylić  się  nad  pomysłem ewentualnej  zmiany wniosków, ponieważ jak  wiadomo w Polskim 
Ładzie  określono jakie  wnioski  są  priorytetem.  Dodał,  że  Komisja  Europejska  złożyła  kolejny 
pozew przeciwko Polsce, jeżeli chodzi o oczyszczalnie ścieków.  Uważa, że będzie się to nasilało, 
z uwagi na złą sytuację ściekową w Polsce. Uważa, że mając to na uwadze istnieją możliwości 
uzyskania dużo większych pieniędzy na projekty kanalizacyjno – wodociągowe. Pani Kierownik 
wspomniała o konkretnie nowych programach, z których należałoby próbować pozyskać pieniądze 
na drogi, a nie z Polskiego Ładu, który daje możliwość pozyskania większej ilości pieniędzy. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że wszystko się zgadza, tylko, że 
stan kanalizacji czy stan sieci wodociągowej w Gminie po tylu latach administrowania przez ZUW 
Ostrowite nie jest w najlepszym stanie. Można złożyć wniosek o dofinansowanie zadania z zakresu 
gospodarki  ściekowej.  Sieć wodociągową de facto na terenie  całej  Gminy posiadamy,  są  tylko 
niewielkie tereny, gdzie jej nie ma. Możliwie szybko można je wybudować. Jeżeli chodzi o sieć 
kanalizacyjną, napisanie wniosku, nie stanowi problemu. Można napisać projekt na budowę sieci 
kanalizacyjnej  na  terenie  Gminy  Kowalewo  Pomorskie,  i  wpisać  jego  wartość  na  kwotę 
50 000 000,00 zł. Problemem jest to, że na te 50 000 000,00 zł, w przeciągu 6 miesięcy od daty 
rozstrzygnięcia konkursu, musi być przygotowany technicznie projekt do realizacji i Gmina musi 
ogłosić przetarg na wykonanie robót  budowlano – montażowych.  Pozostaje  kwestia  pozyskania 
wykonawcy czy wykonawców.

Radny Robert Bejgier – poinformował, że skoro wiemy, że jest to takie trudne, że potrzeba tyle 
czasu, zapytał dlaczego tego nie robimy na przyszłość. Dodał, że Radny Jerzy Koralewski na jednej 
z Sesji pytał Burmistrza czy Gmina jest gotowa na przyjęcie 50 000 000,00 zł. 

Kierownik  ref.  TIiGG  Bożena  Rymanowska  –  zapytała  Radnego  Roberta  Bejgier  dlaczego 
uważa,  że Gmina nie jest gotowana do złożenia wniosku. Wnioski są przygotowane na zadania 
przyjęte przez Radę w budżecie i WPF – za wyjątkiem drogi w Szewie, która nie była zaplanowana. 
Możliwość pojawiła się w chwili ogłoszenia naboru na tereny po PGR. 

Radny Robert Bejgier – poinformował, że na drogę w Bielsku nie przeznaczyliśmy pieniędzy. 

Kierownik ref.  TIiGG Bożena Rymanowska  – poinformowała,  że  inwestycja  ta  jest  wpisana 
do  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej.  Według  niej  to  zadanie  jest  przyjęte  do  realizacji 
w budżecie, a tym bardziej, że były przygotowane dokumenty na tę inwestycję w roku ubiegłym.  

Radny Robert  Bejgier –  zgodził  się,  że  do  Wieloletniej  Prognozy  Finansowej  jest  to  zadnie 
wpisane. 

Kierownik ref.  TIiGG Bożena Rymanowska  – poinformowała,  że  Gmina w tej  chwili  może 
złożyć  wniosek,  ogłosić  przetarg  na  realizację  zadania,  z  terminem  płatności  na  rok  przyszły. 
Ponieważ  Wieloletnia  Prognoza  Finansowa  zakłada  okres  finansowania  projektu  w  latach 
następnych. Według niej projekt budżetu tj. zadania inwestycyjne jednoroczne, które są wpisane do 
budżetu,  do realizacji  na ten rok oraz zadania inwestycyjne,  wpisane do Wieloletniej  Prognozy 
Finansowej,  mają zabezpieczone środki finansowania i są przyjęte przez Radę do realizacji. 

Radny  Robert  Bejgier –  poinformował,  że  dość  burzliwie  prowadzona  była  rozmowa,  jeżeli 
chodzi  o  przejęcie  wodociągów.  Były  różne  zdania  i  spojrzenia.  Teraz  mówi  się  o  polityce 
światowej, unijnej, europejskiej gdzie są ogromne zaszłości i kłopoty z kanalizacją. Gmina nie robi 
z  tym  nic,  tłumaczone  jest,  że  jest  wpisana  inwestycja  drogowa  w  Wieloletniej  Prognozie 
Finansowej i skupiamy się na niej. Nic nie robi się z kanalizacją, by pójść w pozytywnym kierunku. 
Uważa, że niedługo Gmina będzie płacić ogromne kary. 
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Kierownik  ref.  TIiGG  Bożena  Rymanowska  –  poinformowała,  że  jeżeli  chodzi  o  zadania 
inwestycyjne, referat TIiGG przejął zadania od referatu GKiM od 1 stycznia 2022 roku.  Planowane 
jest  opracowanie  programu  w  zakresie  rozbudowy  sieci  wodno  –  kanalizacyjnej.  Ze  spotkań 
w ubiegłym roku, podczas których była mowa o przejęciu zadań od ZUW Ostrowite, pamięta, że 
była mowa o  pochyleniu się nad stanem sieci wodno – kanalizacyjnej.  Ma zostać opracowany 
program,  który  wynika  z  Ustawy  o  zaopatrzeniu  w  wodę,  gdzie  zostaną  nadane  kierunki, 
w których będzie rozbudowa, wymiana czy remont istniejącej sieci. Dodała, że na chwilę obecną 
nie  zna  stanu  istniejącej  sieci  wodno  -  kanalizacyjnej.  Nie  ma  inwentaryzacji.  Dodała,  że  są 
przeznaczone tereny pod rozbudowę, wie w którym kierunku idzie rozbudowa miasta,  gdzie się 
tworzy  rozbudowa  mieszkaniowa  na  terenach  wiejskich.  Należy  rozpatrzyć  jak  istniejącą  sieć 
rozbudować,  mając  na  względzie  i  możliwości  techniczne  oczyszczalni  ścieków w Kowalewie 
Pom., Wielkiej Łące i w Piątkowie tak, aby cała sieć infrastruktury działała w sposób prawidłowy. 

Radny Robert Bejgier – poinformował,  że dokładnie o tym mówi. Uważa, że należy przestać 
mówić i zacząć robić. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – poinformowała, że jest 15 luty, skupiono się nad 
tym by realizować zadania,  na które opracowane są dokumentacje  projektowe,  na które Gmina 
posiada  pozwolenia  na  budowę  oraz  pokrycie  finansowe.  Wyjaśniła,  że  programem  będzie 
zajmował się referat  GKiM, któremu jest  przypisane to zadanie i  mają nadzór nad eksploatacją 
istniejących urządzeń wodno – kanalizacyjnych. Zamierzenia inwestycyjne, które Gmina uważa za 
potrzebne referat TIiGG będzie wskazywał w tym programie i współpracował razem z referatem 
GKiM. W momencie gdy w programie zostanie wskazane, w którym kierunku należy inwestować, 
będą  opracowywane  dokumenty,  oraz  uzyskiwane  pozwolenia  na  budowę.  Będą  rozpatrywane 
możliwości pozyskania środków na sfinansowanie.  Do tej  pory RPO, w ostatnim rozdaniu dało 
możliwość   pozyskania  środków  na  zadania  wodno  -  kanalizacyjne,  które  wynikały   z  zadań 
zapisanych do aglomeracji. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski – poinformował, że posiada kanały dyplomatyczne. Nie należy 
oczekiwać od Pani Kierownik ref. TIiGG, że po 1,5 miesiąca ma znać na wylot całą sieć wodno – 
kanalizacyjną. Aby napisać wniosek, należy wiedzieć na co dokładnie się go składa. Od pół roku 
słyszy, że przejęcie przez Gminę spółki wodno -kanalizacyjnej nie jest dobrym pomysłem. Dodał, 
że  doszedł  do pewnego konsensusu,  że należy sobie  dać czas.  W czerwcu będzie wiadomo ile 
spływa  pieniędzy  od  mieszkańców  za  wodę,  w  jakim  stanie  jest  infrastruktura  wodno  – 
kanalizacyjna.  Będzie  można  napisać  wniosek  o  modernizację  sieci.  Dodał,  że  kieruje  się 
sensownością inwestycji.  Jest  pewien, że jeżeli  zostanie  napisany wniosek na 50 000 000,00 zł 
ogólnie  na  całą  infrastrukturę  wodno –  kanalizacyjną,  to  Gmina  nie  otrzyma  pieniędzy.  Jeżeli 
wniosek zostanie przemyślany i dobrze napisany na dwie lub trzy inwestycje, to będzie szansa na 
otrzymanie  pieniędzy na jedną  bądź  dwie  inwestycje.  Zaproponował  by Radni  sprawdzili  jakie 
wnioski  zostały  zaakceptowane  przez  Ministra  oraz  na  co  i  jakie  sąsiednie  Gminy  otrzymały 
dofinansowania  oraz  wyciągnąć  z  tego  wnioski  /jest  to  podane  do  publicznej  wiadomości/. 
Burmistrz  dodał,  że  obiecał  powstanie  uchwały  o  kolejności  inwestycji  w  obszarze  wodno  - 
kanalizacyjnym,  na  takiej  samej  zasadzie  jak  uchwała  drogowa.   Żeby  ją  przygotować,  należy 
poznać materię.  Na koniec poprosił o trochę zaufania ze strony Radnych.

Radna Jolanta Wypych – zapytała jak Radni mają zaufać, skoro ma zostać zrobiona droga przy 
Radnej Halinie Dąbrowskiej, która jest niby niezbędna. Dodała, że przy tej drodze mieszka 9 osób, 
uważa, że są inne inwestycje bardziej potrzebne. 

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski  –  poinformował,  że  droga  ta  spełnia  funkcję  łącznika 
pomiędzy  dwoma  drogami  powiatowymi.  Uważa,  że  droga  ta  ma  ogromne  znaczenie. 
Poinformował,  że nie  patrzy na tę drogę pod takim kątem, że mieszka przy niej  Radna Halina 
Dąbrowska. Dodał, że zajmuje się drogą, która prowadzi z sąsiedniej Gminy do drogi krajowej, po 
to by rodzina  z  dziećmi,  w  tym  jednym  dzieckiem  niepełnosprawnym,  mogła  poruszać  się  po 
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drodze. Pomógł rodzinie 2 lata temu, teraz w obowiązek zostało wpisane, że drogą zajmuje się 
Burmistrz, a nie sołectwo. Dodał, że jest wiele interwencji ze strony mieszkańców w sprawie dróg 
gminnych, dla przykładu podał, że w Mlewie są trzy takie drogi. Burmistrz próbuje pozyskać środki 
na takie drogi, które są poza uchwałą drogową i Polskim Ładem. 

Radny Robert Bejgier –  zasugerował, by realizować tylko drogi z uchwały, według kolejności. 

Radny Michał  Klafczyński – poinformował,  że jego stanowisko znane było od początku.  Jest 
członkiem  Komisji  Infrastruktury  i  Drogownictwa  i  jest  odpowiedzialny  za  to  co  dzieje  się 
z drogami. Dyskusja o kolejności dróg była burzliwa po to by stworzyć harmonogram i kolejność. 
Członkowie  Komisji  Drogowej  mają  wiedzę  jak   drogi  ujęte  w  uchwale  wyglądają.  Droga 
w Bielsku nie znalazła się w żadnym harmonogramie.  Dodał, że kieruje się tylko sensownością 
inwestycji.  Według  niego  są  ważniejsze  drogi  do  zainwestowania.  Zastanawia  się  dlaczego 
pieniędzy z Polskiego Ładu nie można przeznaczyć na kolejne drogi z uchwały. Zasugerował by 
pieniądze, które mają być przeznaczone na budowę drogi w Bielsku, przeznaczyć na naprawy dróg 
w Gminie. Budowa tej drogi jest niesprawiedliwa wobec mieszkańców innych dróg. Jako członek 
Komisji  Infrastruktury i  Drogownictwa życzy sobie by nie ingerować w decyzje budowy drogi 
w Bielsku. Uważa, że członkowie Komisji powinni zostać poinformowani o tym, że droga ta będzie 
ujęta w Polskim Ładzie. Jako Radny woli nie zagłosować i nie otrzymać pieniędzy z Polskiego 
Ładu, by nie tłumaczyć się ludziom dlaczego podjął decyzję o zrobieniu drogi, która nie jest ujęta 
w uchwale drogowej. 

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska  – odniosła się do swojej poprzedniej wypowiedzi 
i poinformowała, że została przeanalizowana każda droga, na którą jest opracowana dokumentacja 
projektowa przez referat GKiM oraz każda kolejna droga, która jest wpisana do uchwały drogowej, 
na którą można by było opracować dokumentację  projektową. Dodała, że 3 drogi, które są przyjęte 
w  projekcie  budżetu  tj.  droga  w  Elzanowie  –  Gmina  czeka  na  decyzję  z  Ministerstwa,  czy 
otrzymamy  dofinansowanie,  droga  w  Bielsku  za  Centrum  Rekreacji  i  Sportu  oraz  droga  na 
Głównym Dworcu, którą trzeba odłożyć w czasie z uwagi na projektowaną kanalizację. Kolejne 
drogi,  które przewidziane są w uchwale drogowej tj.  droga w Lipienicy,  droga Frydrychowo – 
Otoruda  /są  wątpliwości  czy  przygotowywać  dokumentację,  z  uwagi  na  to,  że  w tym miejscu 
przechodzi jeden z wariantów projektowanej obwodnicy/, droga w Wielkim Rychnowie. Dodała, że 
jeżeli Radni chcą budować drogi w formule przebudowy w istniejących pasach drogowych, drogi 
będą budowane tak jak do tej pory. Według niej droga powinna być wybudowana w taki sposób by 
była: jezdnia, pobocze i elementy odwadniające. W pierwszym rozdaniu Gminy pisały wnioski na 
budowę kanalizacji i na budowę dróg. Zastanawia się ile z tych projektów zostanie zrealizowanych. 
W chwili obecnej w kraju podpisanych jest 100 umów na dofinansowanie z Polskiego Ładu. Gminy 
sąsiednie  też twierdziły,  że są przygotowane do podpisywania umów, jednak nie  ma na dzisiaj 
ogłoszonych  przetargów.  Należy  podejść  z  rozsądkiem  do  tego  i  zastanowić  się  czy  jesteśmy 
w stanie to zrealizować. Poinformowała, że można by napisać wniosek tak jak zaproponował Radny 
Robert Bejgier na przebudowę dróg gminnych i dróg na terenie miasta. Należy przyjąć kryteria, 
które są zawarte w regulaminie Polskiego Ładu. Przetarg na wykonawstwo musi być ogłoszony 
w przeciągu 6 miesięcy od daty otrzymania wstępnej promesy. Inwestycja musi być zrealizowana 
w przeciągu 12 miesięcy albo inwestycja wieloletnia. Jeżeli zadanie zostanie podzielone na kilka 
części, tj. będzie się składało z kilku odcinków np. budowy kanalizacji sanitarnej, to Gmina nie 
otrzyma  dofinansowania  z  Polskiego  Ładu  prędzej  niż  do  momentu  gdy  zostanie  zakończony 
ostatni odcinek ujęty we wniosku. Jest również kwestia wybrania wykonawcy na tego typu zadania 
i kwestia czy wykonawca będzie w stanie skredytować realizację inwestycji. Nie ma możliwości 
prawnej wydatkowania z budżetu i płacenia ze środków Gminy  faktur przejściowych. Ze środków 
Gminy można zapłacić tylko wkład własny, określony we wniosku. 

Odniosła  się  do  kanałów technologicznych  i  poinformowała,  że  do  tej  pory  Starosta   Powiatu 
Golubsko  -   Dobrzyńskiego  nie  zwracał   uwagi  na  zgłoszone   przebudowy   drogi    w   ramach 
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istniejącego  pasa  drogowego  i  braku  tego  kanału.  W  momencie  otrzymania  dofinansowania 
z Polskiego Ładu na przebudowę dróg gminnych są problemy, gdyż w Starostwach rozpatrywana 
jest kwestia zaprojektowania kanału technologicznego lub czy do zgłoszenia dołączona jest zgoda 
Ministerstwa Cyfryzacji  na odstąpienie od jego ułożenia.  Na drogę w Bielsku w ubiegłym roku 
Rada wyraziła zgodę na opracowanie Programu funkcjonalno – użytkowego i na to zadanie został 
złożony wniosek. Wskazania i zalecenia Ministerstwa są takie by składać powtórne wnioski, które 
nie dostały dofinansowania w pierwszym rozdaniu. 

Burmistrz Miasta Jacek Żurawski  – poinformował, że dziwi go wypowiedź Radnego Michała 
Klafczyńskiego, który twierdzi,  że woli  zagłosować przeciw i  nie otrzymać pieniędzy na drogę 
z Polskiego Ładu. Burmistrz stwierdził, że w przeszłości została wybudowana droga w Szychowie, 
o  długości  około   800  metrów,  która  biegnie  w  tym  samym  kierunku  obok  drogi  istniejącej 
i prowadzi do jednego właściciela.

Radny Wojciech Małkiewicz – poinformował, że jest jak najbardziej za rozwojem i inwestycjami 
w Gminie,  jednak  nie  rozumie,  dlaczego  zabierana  jest  kwota  100 000,00 zł  przeznaczona  na 
podłączenie  lamp  solarnych  do  sieci  energetycznej.  Według  niego  jest  to  priorytet  w  Gminie, 
należałoby przygotować dokumentację.

Kierownik  ref.  TIiGG  Bożena  Rymanowska  –  poinformowała,  że  dokumentacja  jest  już 
przygotowana. Nie ma jeszcze wszystkich uzgodnień pozwoleń i oszacowanej wartości. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna  – poinformowała,  że na chwilę obecną nie wiadomo jaki 
będzie  koszt  inwestycji.  Musi  być  uzyskane  jeszcze  jedno  uzgodnienie  od  Wojewody  przez 
Projektanta, który przygotowywał dokumentację. Kompletna dokumentacja pozwoli na ogłoszenie 
przetargu. Dodała, że przeznaczona kwota w wysokości 1 000 000,00 zł może nie wystarczyć na 
realizację zadania.

O godz. 1715 – 1716 posiedzenie Komisji opuścił Radny Robert Bejgier.

Kierownik  ref.  TIiGG Bożena  Rymanowska  –  poinformowała,  że  nie  należy  sugerować  się 
kwotami,  które  są  zapisane  w  budżecie  na  bieżący  rok.  Kwota,  która  została  wprowadzona 
w ubiegłym roku do budżetu oraz kwoty które zostały uwzględnione w kosztorysach inwestorskich 
niejednokrotnie nijak się mają do aktualnych cen rynkowych.  Możliwe, że kilkanaście inwestycji 
zaplanowanych w budżecie na ten rok wypadnie lub będzie musiała być rozłożona w czasie, gdyż 
ceny rynkowe (oferty) odbiegać będą znacząco od kwot zabezpieczonych w budżecie. 

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że inwestycja dotycząca podłączenia lamp 
nie wypadnie z realizacji. Będzie etapowana. 

Radny Wojciech Małkiewicz - zgłosił, w imieniu Kierownika Placówki Gazowniczej w Kowale-
wie Pomorskim, że na ul. Kościuszki, na wjeździe do gazowni zapadła się droga i wystaje studzien-
ka kanalizacyjna. Zapytał czy w najbliższym czasie planowane jest utwardzenie tej ulicy /odcinek – 
100 m/.

Burmistrz  Miasta  Jacek  Żurawski –  poinformował,  że  w  ramach  próbnej  wylewki  zostanie 
wylana nawierzchnia na tym odcinku drogi przez Firmę, która w tym roku będzie utwardzać drogi 
na ternie Gminy.

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do przedstawionych projektów uchwał.

• PURM  w  sprawie  zwolnienia  od  podatku  rolnego  obowiązującego  na  obszarze  Miasta 
i Gminy Kowalewo Pomorskie,

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – omówiła projekt uchwały.

Nikt z Radnych nie miał pytań do przedstawionego projektu uchwały. 



- 16 -

• PURM w  sprawie  wyrażenia   zgody  na   zawarcie   kolejnych   umów  dzierżawy   na 
nieruchomościach stanowiących własność Gminy Kowalewo Pomorskie,

• PURM w sprawie miejscowego planu zagospodarowania przestrzennego dla części działki 
nr ewid. 45/2 położonej w obrębie ewidencyjnym Szewa, gm. Kowalewo Pomorskie,

Kierownik ref. TIiGG Bożena Rymanowska – omówiła projekty uchwał.

Nikt z Radnych nie miał pytań do przedstawionych projektów uchwał.

• PURM w sprawie  zmiany uchwały Nr VII/56/19 Rady Miejskiej w Kowalewie Pomorskim 
z  dnia 30 maja 2019 r. w sprawie  określenia  zasad  udzielania  i  sposobu rozliczania dota-
cji celowej na  finansowanie ograniczania    niskiej  emisji  poprzez   wymianę   źródeł cie-
pła zasilanych   paliwami   stałymi   w   lokalach   mieszkalnych   na terenie Gminy Kowale-
wo Pomorskie,

Kierownik ref. OŚRiEG Edyta Jasińska - omówiła projekt uchwały. Poinformowała, że wniosek 
który  Radni  otrzymali  mailowo  do  zapoznania,  który  stanowi  załącznik  do  uchwały  został 
zmodyfikowany  przez  inspektora  ds.  Ochrony  Danych.  /  Radni  poprawioną  wersję  papierową 
otrzymali podczas posiedzenia Komisji/.

Radny Robert Bejgier – zapytał czy poprzedni spis, który był do końca roku 2021 przedstawia 
nam użytkowane źródła ciepła i spalanie paliw w Gminie.

Kierownik ref. OŚRiEG Edyta Jasińska – poinformowała, że obowiązek złożenia deklaracji mija 
w czerwcu 2022 roku. 

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do przedstawionych projektów uchwał.

O godz. 1730 posiedzenie Komisji opuścił Burmistrz Miasta Jacek Żurawski. 

• PURM w sprawie upoważnienia dyrektorów szkół i Przedszkola Publicznego prowadzonych 
przez  Gminę  Kowalewo Pomorskie  do  przyznania  w indywidualnych  przypadkach  oraz 
w  granicach  ustalonego  planu  finansowego  szkoły  minimalnej  stawki  wynagrodzenia 
zasadniczego nauczyciela wyższej od ustalonej w przepisach wydanych na podstawie art. 30 
ust. 5 pkt 1 ustawy Karty Nauczyciela lub podwyższonej przez organ prowadzący,

Zastępca Burmistrza Ilona Rybicka – Sałatowska  – poinformowała,  że w związku z tym, że 
wcześniej  były  składane  wnioski  Radnego  Roberta  Bejgier,  i  podczas  spotkań  ze  Związkami 
Zawodowymi padły sugestie by podwyższyć kwotę wynagrodzenia. Wyjaśniła, że jest czterech bądź 
pięciu nauczycieli stażystów, którzy nie osiągali minimum.

Radny Robert Bejgier – poinformował, że polityka Rządu doprowadziła do tego by uchwałami 
Rady podwyższać nauczycielom najniższą krajową. 

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna  –  poinformowała,  że  nauczyciele  stażyści  zgodnie 
z przepisami otrzymali minimalne wynagrodzenie. Z racji tego, że Związki Zawodowe analizowały 
regulamin postanowili by kwota zasadnicza była równa kwocie minimalnej. 

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do przedstawionego projektu uchwały.

• PURM w sprawie wyznaczenia  miejsc  do  prowadzenia  handlu w piątki i soboty przez 
rolników  i  ich  domowników  oraz  zasad  prowadzenia  handlu  w  piątki  i  soboty  przez 
rolników i ich domowników na wyznaczonych miejscach,

Zastępca Kierownika ref. GKiM Paulina Wiśniewska – omówiła projekt uchwały.

O godz. 1743 posiedzenie Komisji opuścił Przewodniczący rady Miejskiej Jerzy Orłowski.
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Przewodniczący Komisji Jerzy Koralewski – zapytał czy mamy opłaty targowe.

Skarbnik  Gminy  Magdalena  Górna  –  poinformowała,  że  w  ubiegłym  roku  sprzedawcy  nie 
ponosili opłat, z uwagi na rekompensatę od Państwa, w roku obecnym obowiązują stawki z roku 
poprzedniego. 

Nikt z Radnych nie miał więcej pytań do przedstawionego projektu uchwały.

Kierownik  MGOPS  Zyta  Szymańska –  poinformowała,  że  istnieje  możliwość  pozyskania 
bezpłatnych opasek dla niesamodzielnych osób, powyżej 65 roku życia. Będzie to na takiej samej 
zasadzie jak teleopieka, a korzystanie z tych opasek będzie bezpłatne.

Następnie poinformowała, że z uwagi na duże zainteresowanie Dziennym Domem Pobytu, może 
powstanie kolejny na ul. Kościuszki. 

Ad. 6. Zapytania, sprawy różne.

Radny Robert Bejgier – zgłosił, że przy byłym budynku Pawilonu handlowego na ul. 1 Stycznia 
umieszczona rabata utrudnia wyjazd z parkingu /zbyt wysokie rośliny powodują słabą widoczność 
z prawej strony/.

Prezes ZGKiM Lidia Jankowska – poinformowała, że zostanie zweryfikowana wysokość roślin 
znajdujących się na rabacie. 

Radna  Jolanta  Wypych  –  zapytała  czy  zostanie  dokonany  przegląd  drzew  wzdłuż  drogi 
wojewódzkiej na ul. Odrodzenia /jedno z drzew ogranicza widoczność i utrudnia wyjazd z posesji 
mieszkańcom/.

Kierownik  OŚRiEG  Edyta  Jasińska  –  poinformowała,  że  w  ubiegłym  roku  Radna  złożyła 
wniosek  o  dokonanie  przeglądu  i  ewentualnej  wycinki  drzew.  Wniosek  został  zgłoszony  do 
Zarządcy  drogi  wojewódzkiej.  Odbył  się  przegląd  z  pracownikami  ale  RDOŚ  negatywnie 
zaopiniował wniosek. Poinformowała, że mieszkańcy mogą zawnioskować o wycinkę konkretnego 
drzewa, który zostanie przekazany do Zarządcy drogi.

Radna Jolanta Wypych – zapytała o ile wzrosły w Gminie opłaty za gaz.

Skarbnik Gminy Magdalena Górna – poinformowała, że taka informacja zostanie przygotowana 
na najbliższe posiedzenie Komisji bądź Sesję. 

Ad.7. Zakończenie.

Wobec wyczerpania porządku obrad Przewodniczący Komisji o godzinie 1810  zamknął posiedzenie 
Komisji.

Protokół zawiera 17 kolejno ponumerowanych stron.

Protokołowała:
M. Chądzyńska

                                                                                                            PRZEWODNICZĄCY KOMISJI
                                                                                                  OŚWIATY, KULTURY, SPORTU I ZDROWIA 

                                                                                                                        Jerzy Koralewski


